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بحث مسائل و مشکلات اقتصادی کشور از زمان خروج 
یک جانیه آمریکا از برجام شدت بیشتری پیدا کرده و از سال 
97 شاهد مشکلات بیشتری هستیم که ریشه  آن به مساله 
تحریم ها باز می گردد. هر چند به نظر می رسد که دولت نیز 
یک سری اشتباه ها را انجام داد و از طریق افزایش نقدینگی 
می خواست به نوعی مشکلات را حل کند. در صورتی که خلق 
پول و افزایش نقدینگی حاصلی جز افزایش تورم به دنبال 
نداشته و در کل روز به روز بر دامنه تورم و گرانی ها افزوده 
می شود. لذا به نظر می رسد که دولت باید فکری عاجل و 
اساسی برای جلوگیری از خلق پول داشته باشد و از طریق 
کنترل نقدینگی بتواند تورم فعلی را کنترل کند.  تا زمانی 
که این مشکلات اقتصادی و تورم وجود داشته باشد و جلوی 
افزایش نقدینگی گرفته نشود شرایط به همین شکل ادامه 
پیدا خواهد کرد. البته دولت درصدد بود تا به لحاظ اقتصادی 
یک سری اقدامات را انجام دهد و یارانه ها را مدیریت کند که 
با وجود اینکه مبلغ یارانه مستقیم نیز به صورت نقد در اختیار 
9 دهک  مردم قرار می گیرد بازهم شاهد نارضایتی هایی 
هستیم. برداشت دولت این بود که با این کار می تواند افزایش 
قیمت ها را برای دهک های پایین جبران و مدیریت کند؛ اما 
اثر افزایش قیمت ها را به شکلی می بینیم که علاوه بر اقلامی 
که یارانه شان حذف شده یا به صورت نقدی پرداخت می شود 
قیمت سایر اقلام نیز در حال افزایش است. در کل تا زمانی 
که این وضعیت مدیریت نشود و جلوی غول نقدینگی گرفته 
نشود، اینکه اطمینان داشته باشیم اتفاق خاصی بیفتد و 
جلوی موج گرانی ها گرفته شود امکان پذیر نیست. دولت برای 
تامین منابع خود چند راه دارد؛ یکی ادامه روند فعلی و بحث 
افزایش نقدینگی که تورم زا است. راه دیگر این است که قیمت 
حامل های انرژی را کنترل کند که در شرایط فعلی امکان پذیر 
نیست و با توجه به درآمد پایین اقشار جامعه نمی تواند به این 
سمت و سو بیاید.  راه دیگری که موجود است این که دولت 
ارز را به سمت آزاد سازی ببرد. چنانکه اکنون نیز می بینیم 
دلاری که در بازار دولتی و آزاد به فروش می رسد تفاوت کمی 
دارد که می توان گفت خلاف آن هدفی است که دولت دنبال 
می کرد . در کل دولت باید بررسی کند و راهی را برای تامین 
منافع خود انتخاب کند که کمترین بار تورمی را داشته باشد 
و وقت بر روی افزایش نقدینگی نگذارد. بایستی راه های دیگر 
را نیز  بررسی کرد شاید بتوان مقداری اثر افزایش قیمت ها 

را کم کرد.

 فکر اساسی برای جلوگیری 
از افزایش نقدینگی

 تمام جهان تحت تأثیر 
کمبود مواد غذایی 

سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان 
ملل متحد با بیان اینکه تمام جهان تحت 
تأثیر کمبود مواد غذایی قرار گرفته است، 
گفت: ما از تلاش ها و رهبری سازمان ملل 
در رسیدگی به مشکلات مربوط به ناامنی 
غذایی حمایت می کنیــم و آماده کمک به 
این تلاش ها هستیم.  مجید تخت روانچی 
گفت: ناامنی غذایــــی، تغییرات آب و 
هوایی، همه گیری کووید ۱9 و اثرات منفی 
مخاصمات بین المللی مختلف، همگی بر 
بسیاری از کشورها از جمله ایرآنکه بیش از 
چهار دهه از تحریم های آمریکا رنج می برد، 
تأثیر گذاشته است. وی تصریح کرد: علاوه 
بر این، میزبانی چندین میلیون آواره از 
افغانستان بر اقتصاد ایران از جمله تامین مواد 
غذایی فشار وارد کرده است. وی تاکید کرد 
که سازمان ملل متحد، جامعه بین المللی 
و کمک کنندگان بین المللی موظفند به 
تعهدات خود عمل کرده و کمک های فنی 
و مالی مورد نیاز را به اتباع خارجی مستقر 
در ایران ارائه دهند. تخت روانچی اثرات 
تحریم ها بر ناامنی غذایی را یادآور شد و 
اظهار داشت اقدامات قهری یکجانبه حقوق 
اساسی بشر از جمله حق دسترسی غذا 
را نقض می کند و منجر به ناامنی غذایی 

می شود. 

 تلاش همه جانبه دولت 
برای حل مشکلات 

خطیب این هفته جمعه قم بر تلاش همه 
جانبه دولت مستقر بر لزوم حل مشکلات 
کشور و حل مشکل رانت خواری و قاچاق 
در کشور به عنوان یکی از شعارهای مهم 
انتخاباتی رئیس جمهور، تاکید کرد. آیت ا... 
سید محمد سعیدی با اشاره به مسائل و 
مشکلات کشور افزود: در حل مشکلات 
باید از کسانی استفاده شود که از تجربیات 
مدیریتی استفاده شود. تجربه مدیریتی در 
سطح کلان، همراه با تعهد و دلسوزی برای 
نظام وکشور و داشتن برنامه صحیحی و 
اطلاع رسانی درست و به موقع می تواند وضع 
کشور را بهبود ببخشد. وی گفت: مشکلات 
کشور یک شبه به وجود نیامده که یک شبه 
به پایان برسد. برای بهبود وضع اقتصادی و 
قرارگرفتن اقتصاد کشور در مسیر صحیح 
باید با توجه به رهنمودهای دلسوزانه و 
راهگشای رهبر معظم انقلاب در این مسیر 
حرکت کرد. یکی از گام های اساسی و قاطع 
آن است که دولت محترم، با کمک سایر قوا 

باید رانت خواری را در کشور از بین ببرند. 

اقدامات سازمان اطلاعات 
سپاه در برخورد با محتکران

در پی اجرای طرح مردمی سازی و توزیع 
عادلانه یارانه ها، روابط عمومی کل سپاه در 
اطلاعیه ای اقدامات سربازان گمنام امام 
زمان )عج( سازمان اطلاعات سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در مقابله با محتکران و 
قاچاقچیآنکه به کشف ده ها هزار تن کالای 
اساسی قاچاق و احتکار شده و دستگیری 
متهمان انجامیده است را تشریح کرد.  متن 
اطلاعیه به این شرح است : به استحضار ملت 
شریف و فهیم ایران اسلامی می رساند: در 
پی اقدامات اطلاعاتی صورت گرفته پس از 
اجرای طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه 
یارانه ها توسط سربازان گمنام امام زمان 
)عج( در سازمان اطلاعات سپاه در سراسر 
کشور، بیش از ۳۵۴۱۰ تن کالاهای اساسی 
به ارزش تقریبی ۱۵۰۰ میلیارد تومان از 
محتکران و قاچاقچیان کشف گردید.  این 
اقلام که شامل ۱۲۲۰۰ تن روغن خوراکی، 
۴۸۰۰ تن برنج، ۴۰۰۰ تن نهاده های دامی، 
۲۵۰۰ تن قند و شکر، ۱۵۰۰ تن ماکارونی، 
۱9۰۰ تن آرد و سایر کالاهای اساسی مورد 
نیاز مردم است، با توجه به ضرورت تنظیم 
بازار کشور، با هماهنگی مراجع قضائی 
و قانونی به سرعت در بازار عرضه شده 
است. همچنین تاکید می شود رسیدگی به 
تخلفات سودجویان در دستور کار سازمان 

تعزیرات حکومتی و قوه قضائیه قرار دارد. 

میزبانی ایران از مجمع 
پارلمانی اکو در سال ۱۴۰۲

یک نماینده مجلس شورای اسلامی از 
برگزاری مجمع پارلمانی سازمان همکاری 
اقتصادی اکو در سال ۱۴۰۲ به میزبانی 
ایران خبر داد. فاطمه محمد بیگی نماینده 
مردم قزوین، آبیک و البرز و عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
در حساب کاربری خود در توئیتر به ارائه 
گزارشی از سفر خود به کشور آذربایجان 
جهت شرکت در مجمع پارلمانی سازمان 
همکاری اقتصادی اکو پرداخت و نوشت: » در 
مجمع پارلمانی سازمان همکاری اقتصادی 
اکو)PAECO(در کشور آذربایجان، به عنوان 
نماینده ایران در کمیته زنان، جوانان و امور 
فرهنگی، ضمن اشاره به موفقیت های بانوان 
ایرانی و نقش بی بدیل جوانان درعرصه های 
گسترش  برای  ایران  آمادگی  مختلف، 
همکاری های فرهنگی در منطقه را اعلام 

کردم.«

خبـــر

داریوش قنبری
فعال سیاسی اصلاح طلب

دستور رئیس دستگاه قضا به رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه

گام بلند ديگر؛ الكترونيكي شدن امور قوه قضاييه
آرمان ملی: جلسه مشترک اعضای شورای عالی 
قوه قضائیه با مسئولان معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری برگزار شد. در راستای تلاش دستگاه قضائی 
برای تحقق شعار سال ۱۴۰۱ »تولید؛ دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« و در جهت هوشمندسازی هرچه 
بیشتر عدلیه و تسهیل و تسریع دسترسی مردم به 
عدالت، جلسه مشترک اعضای شورای عالی قوه 
قضائیه با مسئولان ارشد معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری تحت عنوان »تحول قضائی با رویکرد 
دانش بنیان«برگزار شد. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای در جریان این نشست با اشاره به تجارب 
»سورنا ستاری« در مسئولیت معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و احساس مسئولیت وی در راستای 
افزایش توانمندی های فناورانه در کشور و ارتقای 
نظام ملی نوآوری، اظهار کرد: به رغم اقداماتی که طی 
سال های اخیر در حوزه های علمی و فناورانه در کشور 
 انجام گرفته، اما کماکان با نقطه مطلوب فاصله داریم. 
رئیس عدلیه به راهکارها و ایده های معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری اشاره کرد که شایسته است 
زمینه انتقال آنها به دستگاه قضائی در راستای ایفای 
مسئولیت های خطیر این دستگاه در حوزه های گوناگون 
فراهم شود. رئیس قوه قضائیه مشخصاً از زیرساخت هایی 
نظیر نرم افزار رصدلحظه ای تغییر کاربــــری ها و 
سامانه های مجهز احراز هویت نام برد که بهره مندی 
تمام و کمال دستگاه قضا از این زیرساخت های فناورانه 
را در نتیجه همکاری و هم افزایی با معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری دانست و گفت: پیاده سازی این 
روند به تسهیل و تسریع امور و مأموریت های عدلیه در 

راستای گسترش عدالت خواهد انجامید. رئیس دستگاه 
قضا در ادامه با اشاره به مقوله مهم شناسایی و تشخیص 
هویت مجرمین با بهره گیری از ابزارهای فناورانه و 
هوشمند و نقش فن آوری های نوین در کمک به دستگاه 
قضائی در این زمینه، گفت: شناسایی مجرمینی که در 
صحنه ارتکاب جرم مبادرت به پوشاندن چهره خود 
می کنند همواره یکی از دغدغه های مسئولان و ضابطین 
ذیربط قضائی بوده است؛ اکنون این مهم با کمک 
ابزارهای نوین هوشمند و فناورانه میسر شده است؛ 
لذا جا دارد دستگاه قضائی و معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری در این زمینه با یکدیگر همکاری و 
تشریک مساعی بیشتری داشته باشند. محسنی اژه ای 
همچنین با اشاره به معضل وجود تناقضات و اختلافات 
در کارشناسی  برخی پرونده های قضائی که از علل 
اطاله دادرسی محسوب می شود، تصریح کرد: باید در 
موضوع رفع آسیب های امر کارشناسی پرونده های 
قضائی از جمله معضل وجود تناقضات و اختلافات در 
کارشناسی ها به سمت هوشمندسازی و بهره گیری 
از سامانه های فناورانه حرکت کنیم و معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری در این زمینه نیز می تواند 
کمک کار دستگاه قضائی باشد. »پیشگیری از تصرفات 
اراضی ملی و منابع طبیعی و تغییر کاربری اراضی 
زراعی با بهره گیری از ابزارهای هوشمند و فناورانه«؛ 
این تاکید دیگر رئیس عدلیه در جریان نشست 
مشترک اعضای شورای عالی قوه قضائیه با مسئولان 
 ارشد معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری بود. 
وی در همین زمینه روند ساخت وسازهای غیرقانونی 
در اراضی ملی، منابع طبیعی، حریم و بستر رودخانه ها 

و تغییر کاربری اراضی زراعی را که با اهمال و عدم لحاظ 
جنبه های پیشگیرانه از سوی برخی دستگاه های 
ذی ربط همراه می شود، رویه ای نامطلوب و فسادزا 
دانست و گفت: اگر بتوان با بهره گیری از فناوری های 
نوین و هوشمند و نرم افزارهایی از تغییر کاربری اراضی و 
ساخت وسازهای غیرمجاز در حاشیه و بستر رودخانه ها 
پیشگیری کرد، جلوی بسیاری از خسارت های تحمیلی 
به بیت المال و محیط زیست گرفته خواهد شد و دیگر با 
هزینه های ناشی از قلع و قمع آن مستحدثات غیرمجاز 
نیز مواجه نخواهیم بود. رئیس عدلیه در پایان سخنانش 
در جریان این نشست به معاون راهبردی و رئیس 
مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه دستور داد 
تا جلسات خود با معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری را به صورت مداوم و مستمر پی گیری کنند 
تا در نتیجه تشریک مساعی و تعامل ایجاد شده، 
هوشمندسازی فرآیندها و الکترونیکی کردن امور 
قضائی در راستای »تسهیل و تسریع در دسترسی 
 مردم به عدالت« و »شفافیت« بیش از پیش تحقق یابد. 
گفتنی است، در راستای تاکیدات حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای ناظر بر افزایش مشارکت 
همه نخبگان حوزه فناوری های نوین در امر پیشبرد 
دستگاه قضائی هوشمند و منحصر نشدن مشارکت 
نخبگان به صِرف جلسات هم اندیشانه، مقرر گردید که 
اولین نمایشگاه دستاوردها در حوزه فناوری های حقوقی 
و قضائی به همت پردیس نوآوری  حقوقی و قضائی 
برگزار شود. تا از نظرات بازدید کنندگان و نخبگان و 
شرکت های دانش بنیان نیز در این خصوص بیش از 

پیش استفاده شود. 

سـرمقالـــه

آنچه که عملکرد اقتصادی دولت را شکل داده، نمی توان 
جراحی اقتصادی قلمداد کرد؛ چرا که فاکتورهای اقتصادی 
بسیار زیاد است. ما جراحی اقتصادی را فقط به لحاظ معادلات 
ریالی می بینیم در حالی که پایه اقتصاد صنعت، کشاورزی 
و خدمات است. اگر توانستیم کشاورزی، صنعت و خدمات 
را بر روی ریل خودش بیندازیم آن زمان جراحی اقتصادی 
انجام داده ایم. متاسفانه در کشورمان همیشه همه چیز را به 
ارقام، اعداد، دلار و ریال محاسبه کرده اند. یعنی مثلا اقتصاد 
کشورمان فکر این نیست که کشاورزی باید خوب شود. چرا 
که اگر کشاورزی، صنعت و خدمات در کشورخوب انجام نشود 
اقتصاد از هم خواهد پاشید. بنابر این نوع دیدگاه به اقتصاد 
متفاوت است. برخی اوقات گفته اند همه ارز ۴۲۰۰ تومانی به 
جیب وارد کننده رفته است. حال ممکن است حاشیه ای رفته 
باشد یا بخشی مصرف نشده باشد اما بعضا در جامعه از آن سود 
برده اند. با این حال اکنون قیمت ها سه برابر و چهار برابر شده 
یعنی سال ها این تفاوت را مردم پرداخت نمی کردند و این نیست 
که همه به جیب وارد کننده رفته باشد. جراحی اقتصادی  زمانی 
رخ خواهد داد که صنعت، اقتصاد و خدماتمان روی ریل خودش 
بیفتد؛ در حالی که امروز هیچکدام از اینها روی ریل خود نیست 
و متاسفانه اقتصاد کشورمان بیمار است. حال اینکه در آینده 
نرخ ارز تغییر پیدا کند قاعدتا اجناس گران تر خواهد شد. فرض 
کنید اگر با ارز نیمایی مثلا ۲۳ هزار تومان وارد می کنند اگر 
ارز نیمایی ۳۰ هزار تومان شود که یحتمل خواهد بود باز قیمت 
تمام شده زیاد می شود و مردم باید گران تر بخرند و در آن شرایط 
دیگر این یارانه پرداختی نیز کفاف هزینه های مردم را نخواهد 
داد. یکی دیگر از مسائل این است که این یارانه  های ۳۰۰ و 
۴۰۰ هزارتومانی که در نقاط مختلف کشور بخصوص در نقاط 
روستایی نشین می دهند این در حقیقت پولی می شود که خرج 
خورد و خوراک نخواهد شد . اینکه بگوییم رویکرد اخیر دولت 
گامی در راستای جراحی اقتصادی است چندان قابل قبول 
نیست. از سوی دیگر در خصوص نرخ ارز نیز سخن بسیار است 
اما همواره چند نرخی ارز فایده ای برای کشور نداشته است. البته 
نه اینکه مداوم به بازار دلار تزریق کنند و قاچاقچیان ارز از آن 
منتفع شوند؛ بلکه بانک مرکزی باید خریدهایش را با یک نرخ 
مشخص انجام دهد. البته در حال حاضر نیز این خریدها با چند 
نرخ صورت می گیرد عده ای از خریدها با ارز نیمایی، بخشی با 
ارز بانک مرکزی  و ... لذا هنوز مشکل کم و بیش وجود دارد. 
اینکه عاقبت خوب و بد این کار چه خواهد شد معلوم نیست اما 
به نظر می رسد اینکه یک ارز ۴۲۰۰ تومانی ، یک ارز ۱۰ هزار 
تومانی و یک ارز نیمایی داشته باشیم  اصلا خوب نیست. ضمن 
اینکه تزریق ارز به بازار که روند قیمت ارز تک نرخی شود که 
هرگز هم نشده این هم در طول دولت های گذشته کار نه چندان 
موجهی بوده است. با میزان دلاری که رئیس سابق بانک مرکزی 
گفتند به بازار ارز تزریق شده این رقم می توانست اقتصاد کشور 
را نجات دهد و بگوییم خودکفاییم اما همچنان وابستگی مان 

ادامه پیدا می کند.

اقدام اخیر دولت جراحی اقتصادی نیست

سید مصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی

دشمن به دنبال 
جداسازی و تفکیک است

فرمانده کل سپاه گفت: دشمن هر روز 
آرزوهایش را تشییع جنازه می کند و هر 
روز بخشی از سیاستش را در اثر استقامت 
شما مردمان در قبرستان تیرگی و ناکامی 
و شکست دفن می کند؛ آنها می دانند که 
چگونه جوانانی از میان ما بر می خیزند و 
شمشیر جهاد بر کمر می بندند و خانواده و 
اهل بیت شان را به خداوند می سپارند و در 
سنگرها می نشینند تا سیاست یک شیطان 
را با شکست مواجه کنند. سردار سرلشکر 
حسین سلامی با بیان اینکه بر اساس 
مسئولیتی که داریم مستمراً تمام ژرفای 
اندیشه و تفکر و آرزوسازی دشمن را رصد 
می کنیم، افزود: لحظه ای نیست که کاخ 
سفیدنشینان سیاه بخت و همراهان شان در 
جهان برای شکستن این ملت نقشه نکشند؛ 
دشمن به دنبال جداسازی و تفکیک است، 
دیگر امام حسن مجتبی در نبرد با معاویه 
تنها نمی ماند، دشمن اشتباه می کند، شما 
را نمی شناسد و هر روز توطئه می چیند و با 
تصورات باطل در کمین است. وی تاکید 
کرد: در این ۴۴ سال اعجازهای اعجاب 
برانگیزی در نبرد وسیع ملت ایران و امت 
اسلام با شیاطین انس و جن که در چهره 
آمریکا و صهیونیست و بخشی از اروپا اتفاق 

افتاده است نبردهای بزرگی داشته است. 

جراحی اقتصادی کار 
بسیار خوبی است

یک مرجع تقلید به حرکت تاریخی 
امام )ره( در شکل گیری انقلاب اسلامی 
اشاره کرد و بیان داشت: قیام امام از 
مقدمه های ظهور حضـرت مهــدی )عج( 
است، کتاب های امام باید همیشه مورد 
مطالعه قرار گیرد و صحیفه نور ایشان 
واقعا نورانی است. آیت ا... نوری همدانی 
خاطرنشان کرد: امام معتقد بود انقلاب را 
زاغه نشینان و گود نشینان به وجود آوردند، 
چرا که آن روزها همین ها به میدان رفتند 
بسیار سخت بود و همین ها بودند که پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی به قصد سهم خواهی 
از امام چیزی را طلب نکردند. عدل، ظلم 
ستیزی، نبودن در جهل و فقر ستیزی از 
شاخصه های انقلاب اسلامی در کلام و 
اندیشه های امام بود که کهنه نمی شود، 
چراکه دین اسلام حق است و حق کهنه 
شدنی نیست. این مرجع تقلید در خصوص 
مساله گرانی در کشور نیز گفت: مساله فقر 
باید ریشه کن شود و این جراحی اقتصادی 
بسیار کار خوبی است و در این خصوص 
مسئولان باید زندگی خود را هم تراز مردم 
کنند و نظر امام راحل هم این گونه بود. وی 
یادآور شد: دشمن شناسی خود را باید هر 
لحظه به روز کنیم چون آنها هر روز به 
حیله جدیدی چنگ می زنند تا مردم را 

مایوس کنند. 

آرمان ملی: وزیر اطلاعات گفت: دولت سوئد به نیابت 
از رژیم صهیونیستی و آمریکا، مدتی پس از بازداشت و 
محاکمه جلالی به صورت غیرقانونی آقای حمید نوری 
هموطن ما را در سوئد بازداشت، بلکه به نوعی گروگان 
گرفت. حجت الاسلام والمسلمین سیداسماعیل خطیب 
در بیست و یکمین همایش سراسری دادستان های مراکز 
استان ها گفت: هماهنگی و هم افزایی دستگاه های قضائی، 
اطلاعاتی، نظامی و انتظامی باعث ایجاد امنیت، آسایش 
و رفاه برای مردم می شود و امروز با انتخاب مردم، دولتی 
مردمی مستقر است که در شرایط خاص مشغول فعالیت 
شده و تصمیم دارد اقداماتی شجاعانه و مدبرانه انجام دهد 
تا منافع ملی و مردمی را تامین کند و همان طور که این 
دولت انقلابی در بحث سلامت توفیقات بزرگی داشته و 
انتظارات و امید را در بطن جامعه مضاعف کرده است، طرح 
مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها را براساس مصوبات 
مجلس شورای اسلامی اجرا می نماید. وزیر اطلاعات با 
اشاره به فضاسازی رسانه های معاند در پی اجرای طرح 
مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها گفت: دشمنان 
با استفاده از فضای رسانه ای به دنبال ایجاد ناآرامی و 
خدشه به امنیت کشور بودند که باهوشیاری، همکاری 

و همراهی تحسین برانگیز مردم و هشدارها و اقدامات به 
موقع دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی و هماهنگی دستگاه 
قضائی، توطئه های آنان خنثی شد اما ایجاد ناآرامی و 
ضربه به امنیت کشور همچنان جزو برنامه های جنگ 
ترکیبی دشمن است. حجت الاسلام والمسلمین خطیب 
با اشاره به دستگیری دو فرانسوی که اخیرا توسط وزارت 
اطلاعات دستگیر شده اند گفت: دو فرد فرانسوی بازداشت 
شده توریست نبودند، ما از قبل به اطلاعاتی پیرامون آنها 
دست یافته بودیم و از لحظه ورود به کشور آنها دقیقا تحت 
نظر بودند. این افراد به محض ورود، قرارهای تشکیلاتی با 
چند کانون و محفل غیرقانونی و سابقه دار برگزار کردند. 
طبق مستندات موجود، این دو فرانسوی به دنبال ایجاد 
ارتباط تشکیلاتی بین کانون های غیرقانونی و آشوبگر 
بودند که با اتخاذ پوشش های صنفی، اهداف گروهک ها 
و سرویس های جاسوسی را دنبال می کردند.  براساس 
اطلاعات موثق برخی از عناصر کانون های غیرقانونی 
مورد نظر با گروهک های تروریستی شناخته شده و برخی 
جواسیس شناسایی شده خارج نشین متصل بودند که به 
زودی اطلاعات بیشتری درخصوص این پرونده منتشر 
خواهد شد. وزیر اطلاعات همچنین درخصوص احمدرضا 

جلالی گفت: جاسوسی جلالی برای رژیم صهیونیستی، 
موضوعی اثبات شده و حکم اعدام او کلیه مراحل قضائی را 
طی کرده است. دولت سوئد به نیابت از رژیم صهیونیستی 
و آمریکا، مدتی پس از بازداشت و محاکمه جلالی، به 
صورت غیرقانونی آقای حمید نوری هموطن ما را در سوئد 
بازداشت، بلکه به نوعی گروگان گرفت. از اتفاقات عجیب 
این بود که دولت سوئد پس از بازداشت این جاسوس در 
ایران به او اقامت دائم داد و پس ازمحاکمه و صدور حکم 
اعدامش به وی تابعیت سوئدی داد و از آن پس به عنوان 
شهروند این کشور از اوحمایت نمود و ما اطلاع داریم که 
سوئدی ها با طراحی رژیم صهیونیستی و آمریکا موضوع 
جلالی را پیگیری می کنند و حمید نوری را با توطئه 
و سناریوی گروهک تروریستی منافقین به گروگان 
گرفته اند. در موردجلالی نیز به زودی اطلاعات بیشتری 
منتشر خواهیم کرد. حجت الاسلام والمسلمین خطیب 
با بیان اینکه دادستان ها متصدی حقوق عامه و حقوق 
شهروندی هستند قاعدتا با اخلالگران نظم و امنیت کشور 
و محرکین و کسانی که به نوعی برای تجمعات و اعتراضات 
غیرقانونی و تخریب ها برنامه ریزی می کنند برخورد قانونی 

را اعمال می نمایند. 

وزیر اطلاعات در همایش دادستان های کل کشور: 

سوئد »حمید نوری« را گروگان گرفته است
   جاسوسی »احمدرضا جلالی« اثبات شده است

آرمان ملی: رئیس جمهور در مراسم دیدار با اقشار 
مختلف مردم، ایثارگران و خانواده شهدای مهاباد 
اظهارکرد: باید از ظرفیت های استان جهت رفع بیکاری 
و ایجاد اشتغال بهره گیری کنیم؛ چرا که اشتغالزایی جزو 
برنامه های محوری دولت است. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی با اشاره به اینکه مسئله مردم، خواسته ها و 
معیشت مردم برای دولت نکته ای محوری است، تصریح 
کرد: همان گونه که در بحث کرونا همکاری مردم موجب 
شد به نتایج مطلوب برسیم، در زمینه اقتصادی نیز 
با مشارکت و همراهی مردم گام های زیربنایی را در 
جهت رشد اقتصادی ۸درصدی خواهیم برداشت. 
رئیس جمهور خاطر نشان کرد: مردم منطقه یک آزمون 
ویژه دادند و آن آزمون این بود که در مقابل بدخواهان، 
معاندان و منافقین با بصیرت ایستادگی کردند و آنها را 
ناامید کردند. رئیسی با تاکید به اینکه مسئله تولید در 
استان یک مسئله مهم است، اظهار کرد: مسئله تولید 
آن هم تولید برپایه علم و فناوری باید مورد توجه قرار 
گیرد؛ چرا که تولید دانش بنیان می تواند موجب توسعه 
شود. وی با تاکید بر اینکه فراهم کردن زمینه اشتغال 
جوانان فارغ التحصیل از محورهای کاری دولت است، 
خاطر نشان کرد: بومی گزینی و گزینش از نیروهای کار 
 آمد بومی خود استان از اولویت های کاری دولت است. 
رئیس جمهور در خصوص بازگشایی مرزها و بازارچه های 
استان نیز یاد آور شد: مرز یک فرصت است، نه یک تهدید، 
بنابراین از این فرصت باید جهت تبادل اقتصادی، تجاری 
و ایجاد زمینه برای تبادلات مرزی و فعال کردن تجارت 
استفاده کرد. وی ادامه داد: بازگشایی و فعال کردن 
بازارچه های مرزی آذربایجان غربی به صورت قانونمند 
مورد تاکید دولت است. رئیسی تصریح کرد: رمز توسعه 
یافتگی در کشور و رفع مشکلات، وجود وحدت و انسجام 
ملی است و این وحدت به خوبی در استان قابل مشاهده 
است. وی ادامه داد: مردم از دولت انتظار بحق دارند و آن 
رفع مشکلات فعلی از جمله اشتغال است که دولت باهمه 
توان در جهت حل این مشکل فعال است. همچنین 
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی پنجاه و نهمین 
جلسه هیات امنای دانشگاه تربیت مدرس با اشاره به 
جایگاه مهم دانشگاه تربیت مدرس در عرصه آموزش، بر 
لزوم استفاده بهتر از ظرفیت های این دانشگاه در جهت 
تربیت استادان فرهیخته و مجرب در زمینه آموزش و 
پژوهش تاکید کرد و گفت: تلاش کنید دانشگاه تربیت 
مدرس در کنار فعالیت های معمول خود، به قطب تربیت 
استاد و مدرس در کشور تبدیل شود. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی اظهار داشت:  دانشگاه تربیت مدرس این ظرفیت 
را دارد که منویات مقام معظم رهبری در زمینه تربیت 

استادانی با سعه صدر، دارای روحیه انقلابی و برخوردار 
از توانایی های علمی بالا را به طور کامل محقق کند. 
وی بر لزوم حمایت همه دستگاه های مسئول از جمله 
نهادهای مالی از فعالیت های توسعه ای دانشگاه ها از 
جمله دانشگاه تربیت مدرس تاکید کرد. تعیین اعضای 
کمیسیون دائمی هیات امنا و پارک علم و فناوری، 
تاسیس پردیس بین الملل دانشگاه در منطقه آزاد اروند، 
تایید گزارش حسابرسی دانشگاه و تاسیس سازمان 
توسعه و سرمایه گذاری دانشگاه تربیت مدرس از جمله 
مصوبات پنجاه و نهمین جلسه هیات امنا با حضور 

رئیس جمهور بود. 
 سرمایه گذاری و افزایش بهره وری دو شرط 

اساسی رشد اقتصادی هستند
رئیس جمهور در آیین بهره برداری همزمان از ۸۲ 
پروژه صنعتی، عمرانی و کشاورزی شورای عالی مناطق 
آزاد، تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی با تشکر از تمامی 
دست اندرکاران اجرای این پروژه ها ابراز امیدواری کرد 
که این طرح ها و اقدامات اجرا شده در جهت تولید، 
اشتغال و کارآفرینی با محوریت علم و فناوری برای 
مردم برکات زیادی داشته باشند. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی گفت: فلسفه تاسیس مناطق آزاد تجاری این 
است که از ظرفیت های موجود در جهت تولید، اشتغال و 
فعالیت های اقتصادی نهایت بهره گرفته شود. این هدف 
در برخی مقاطع مورد بی توجهی قرار گرفته و بعضی 
از این مناطق تبدیل به جایگاهی برای واردات شدند 
در حالی که این مناطق بهترین فرصت برای صادرات 
هستند. وی برخورداری از استاندارد و کیفیت بالا را از 
ویژگی های ضروری محصولات تولیدی در مناطق آزاد 
عنوان و تاکید کرد: گزارش های ارائه شده نوید این را 
می دهد که مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به فلسفه اصلی 
خود یعنی تولید، اشتغال، کارآفرینی و جذب سرمایه 
نزدیک شده اند. رئیس جمهور افزود: سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی و افزایش بهره وری دو شرط اساسی 
رشد اقتصادی هستند؛ هر اقدامی در جهت افزایش 
بهره وری و سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی باید 
مورد توجه مناسب قرار گیرد. وی میدان دادن به بخش 
خصوصی برای حضور فعال در عرصه اقتصادی کشور را 
ضروری دانست و تصریح کرد: حضور بخش خصوصی، 
سرمایه گذاری بانک ها و شرکت های بزرگ در اقتصاد از 
گام های موفقی است که باید تقویت شود. رئیس جمهور با 
اشاره به این که »میدان دادن به بخش خصوصی از وظایف 
دولت است«، اظهار کرد: هدایت، نظارت و حمایت سه 
وظیفه دولت در راستای هماهنگ سازی بخش خصوصی 
با اقتصاد است. باید به فعالیت های مولد در کشور میدان 

داد و موانع سرمایه گذاری در این زمینه را برطرف کرد. 
رئیسی خطاب به مدیران و روسای شورای عالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی گفت: تصمیمات شما نباید دچار 
پیچیدگی های اداری شود. متاسفانه در برخی ادارات 
و سازمان ها شاهد گرفتاری سرمایه گذاران و فعالان 
اقتصادی به اینگونه موانع هستیم. این روند به نحوی 
است که هم مدیران را خسته می کند و هم سرمایه گذار 
را از سرمایه گذاری پشیمان می کند. در مناطق آزاد 
نباید چنین پیچیدگی ها یا روندهای اداری فرسایشی 
را شاهد باشیم. وی با اشاره به گزارش ارائه شده در 
مورد اشتغال هشت هزار نفر در طرح های افتتاح شده 
امروز گفت: در سال مزین به شعار »تولید، دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« شنیدن چنین خبرهایی مایه خوشحالی 
است. رئیس جمهور به ضرورت استفاده از نیروهای بومی 
در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اشاره و اظهار کرد: فعالیت 
مناطق آزاد عموما در نزدیکی مرزها است. در مناطق 
مختلف کشور نیروهای کارآمد و تحصیلکرده بسیاری 
داریم که می توان از آنها در طرح ها و پروژه ها بهره گرفت، 
اما اولویت  جذب در هر منطقه با نیروهای کارآمد و بومی 
باشد. وی با اشاره به اختیارات قانونی روسای مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی عنوان کرد: در کنار هر اختیار و حقی 
که به مدیران داده می شود، باید پاسخگویی نیز وجود 
داشته باشد و هر مدیر باید نسبت به تکالیف و وظایفی 
که بر عهده دارد، پاسخگو باشد. رئیس جمهور اقدامات 
و طرح های اجرا شده در زمینه های انرژی و کشاورزی 
را در مناطق آزاد برای کشور ضروری دانست و تصریح 
کرد: عمده طرح های انجام شده هم مصرف داخلی دارد 
و هم فرصت های صادراتی ایجاد کرده است. رئیسی به 
نقش مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در گسترش ارتباطات 
با همسایگان اشاره کرد و عنوان کرد: گسترش تعاملات 
با منطقه اوراسیا برای کشورمان جایگاه مهمی دارد، 
لذا اقدامات مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در این منطقه 
می تواند زمینه افزایش تعاملات اقتصادی و تجاری با 
کشورهای همسایه را فراهم کند. وی بیان کرد: در برنامه 
هفتم توسعه جایگاه مناطق آزاد و ویژه اقتصادی باید با 
توجه به اقتضائات روز بازتعریف شود. وی بر ضرورت 
علمی، فناوری پایه و دانش بنیان بودن پروژه های انجام 
شده در کشور تاکید کرد و گفت: ضمیمه کردن دانایی ها 
به توانایی ها می تواند به انجام کارهای ماندگار در کشور 
منجر شده و زمینه افزایش تولید و گسترش صادرات را 
نیز فراهم کند. رئیس جمهور با اشاره به اهمیت توسعه 
گردشگری در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تاکید کرد: 
ایجاد اشتغال و افزایش صادرات منافاتی با صنعت 

گردشگری در این مناطق ندارد. 

رئیس جمهور: 

تولید دانش بنیان می تواند موجب توسعه شود
   فراهم کردن میدان فعالیت برای بخش خصوصی از وظایف دولت است

خطر »مشاوره های 
غلط« در »کلاه رفتن« 

سر ایرانی ها

جلسه بررسی راهکار چگونگی نشست 
سمینارهای تخصصی مرتبط با حقوق 
بین الملل برگزار شد. محمدجواد ظریف 
گفت: وکلای ایرانی در حوزه حقوق 
بین الملل می توانند خیلی قوی تر عمل 
کنند و راه رسیدن به آن تسلط بیشتر بر 
زبان بین المللی و متون حقوقی بین المللی 
است. وی افزود: در حوزه بین الملل دو 
موضوع از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
اول مشاوره و سپس دفاع. که وکلای حوزه 
بین الملل اگر بتوانند در زمینه مشاوره، 
عملکرد متناسبی داشته باشند از موارد 
تشکیل پرونده و حضور جهت دفاع در 
محاکم کاسته خواهد شد. نگرانی آنجاست 
که در زمینه حقوق بین الملل مشاوره غلط 
به اشخاص حقیقی و حقوقی ایرانی داده 
شود که نهایتا مشکل ساز خواهد شد. وی 
گفت: یادگیری فن مذاکره با طرف اختلاف 
و دعوا خیلی مهم است. وکلای ما باید در 
جریان تحولات حقوق بین الملل باشند و 
آن را پیگیری کنند. و اگر حقوقدانان ایرانی 
نسبت به تحولات حقوق بین الملل حساس 
و آشنا نباشند و موارد حقوقی در حوزه 
بین الملل را به خوبی نشناسند نمی توانند 

به کمک نیازمندان حقوقی بشتابند.


